

ÍNDICE HISTÓRICO ESPAÑOL



ISSN: 0537-3522

CEHI- Universitat de Barcelona (octubre 2013)

LEROY, Béatrice. *L'historien et son roi. Essai sur les chroniques castillanes, XIVe-XVe siècles.* Madrid: Casa de Velázquez, 2013. *Essais de la Casa de Velázquez, 6.* 116 pàgs. [22 x 14,5].



Treball que versa sobre les cròniques medievals redactades per persones normalment pròximes als governants i amb una àmplia cultura. L'autora esmenta el gran nombre que n'hi hagué des de l'Alta Edat Mitjana i com es pressuposava que aquests havien de saber sintetitzar uns fets. Destacà com a un dels millors historiadors Alfons X (1252-1284) que va exposar la Reconquesta i se'l considera un mestre pels historiadors dels s. XIV i XV. Ja durant el s. XV Diego de Valera, cavaller del rei Joan II de Castella va actuar com a cronista.

Alguns d'aquests historiadors com Ferràn Pérez de Guzman evoquen els autors clàssics: Plutarc, Laerces, Tito Livio, etc.. Molts tenen coneixements de retòrica, i les seves informacions són honestes, es basen en els grans textos llatins i en filòsofs com Aristòtil.

Es refereix a Pedro López de Ayala qui va redactar les cròniques dels reis Pere I (1350-1369), Enric II (1369-1379), Joan I (1379-1390) i Enric III (1390-1406). Segueix els aconteixements importants aplicant una crònica d'estil tradicional. Evoca els fets nacionals de la història d'Espanya i es basa en els aconteixements internacionals. Cal destacar la conquesta de Cordova. S'atura en el temps de Pere I per ser cruel, ja que aquest va començar amb la mort de Donya Leonor de Guzman, la qual desencadenà un seguit d'horrors. En temps d'Enric II varen ser executades la reina Blanca, la reina Eleonor, Joana i Isabel de Lara entre d'altres.

A Pedro López de Ayala el va seguir Ferràn Pérez de Guzmán cronista del rei Joan II. No estava d'acord amb els tractes del govern del rei. Després el rei Ferran I el 1409 va voler reprendre la Reconquesta. Va ser per al cronista el rei model per les seves qualitats. Exposa el seu regnat: la creuada d'Antequera, el trono d'Aragó, etc. Relata fets vinculats a la biografia d'Alvaro de Luna.

A finals del segle, en el període entre 1480 i 1490 hi ha la reconquesta de Granada. Hernando del Pulgar era un lletrat i un coneixedor de Sèneca i Plutarc que redactà el seu testimoni a: *Clara varones de España*. Va descriure la carrera del rei Enric IV i d'altres personatges vinculats amb ell com Juan Pacheco (marquès de Villena). Admirava les proeses castellanes i el sentit d'honor dels seus cavallers.

Sembla que els historiadors castellans coneixien la Biblia, sant Agustí, sant Isidor de Sevilla, Tito Livi, Valèri, Màxim, Plutarc, els llibres del rei Alfons X; a més de les lletres franceses, italianes i cròniques de les nacions estrangeres. Tots varen redactar, pensaven amb discrecció i tenien una gran erudició. Finalment trobem un apartat de notes i dos annexos.

ÍNDICE HISTÓRICO ESPAÑOL



ISSN: 0537-3522

CEHI- Universitat de Barcelona (octubre 2013)

Traducción de la reseña anterior:

Trabajo que gira en torno a las crónicas medievales redactadas por personas normalmente próximas a los gobernantes y con una amplia cultura. La autora destaca el gran número de autores que hubo desde la Alta Edad Media y como se presuponía que éstos tenían que saber sintetizar unos hechos. Destacó como uno de los mejores historiadores Alfonso X (1252-1284), quien expuso la Reconquista y es considerado un maestro para los historiadores de los siglos XIV y XV. Durante el s. XV Diego de Valera, caballero del rey Juan II de Castilla, actuó como cronista.

Algunos de estos historiadores como Fernando Pérez de Guzmán evocan los autores clásicos: Plutarco, Laerces, Tito Livio, etc... Muchos tenían conocimientos de retórica y sus informaciones son honestas, se basan en los grandes textos latinos y en filósofos como Aristóteles.

Se refiere a Pedro López de Ayala quien redactó las crónicas de los reyes Pedro I (1350-1369), Enrique II (1369-1379), Juan I (1379-1390) y Enrique III (1390-1406). Sigue los acontecimientos importantes mediante un estilo de crónica tradicional. Evoca los hechos nacionales de la historia de España y se detiene en los acontecimientos internacionales. Es preciso destacar la conquista de Córdoba. Destaca la época de Pedro I por ser cruel, ya que empieza con la muerte de Doña Leonor de Guzmán, la cual desencadenó una serie de horrores. En tiempos de Enrique II fueron ejecutadas la reina Blanca, la reina Eleonor, Juana e Isabel de Lara entre otras.

A Pedro López de Ayala lo siguió Fernando Pérez de Guzmán cronista del rey Juan II. No estaba de acuerdo con la línea de gobierno del rey. Después el rey Fernando I en 1409 reemprendió la Reconquista. El último fue para el cronista el rey modelo por sus cualidades. Expuso su reinado: la cruzada de Antequera, el trono de Aragón, etc. Relata hechos vinculados a la biografía de Álvaro de Luna.

A fines de siglo, en el periodo comprendido entre 1480 y 1490 se da la reconquista de Granada. Hernando del Pulgar es un letrado y un conocedor de Séneca y de Plutarco que redacta su testimonio en: *Claros varones de España*. Describe la carrera del rey Enrique IV y de otros personajes vinculados con él como Juan Pacheco (marqués de Villena). Admira las proezas castellanas y el sentido del honor de sus caballeros.

Parece que los historiadores castellanos conocían la Biblia, san Agustín, san Isidoro de Sevilla, Tito Livio, Valerio, Máximo, Plutarco, los libros del rey Alfonso X; además de las letras francesas, italianas y las crónicas de las naciones extranjeras. Todos redactaron, pensaron con discreción y tenían una gran erudición. Finalmente hallamos un apartado de notas y dos anexos.

IHE
(Secretaría de la revista)